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Nyomtatott és online sajtó  
 

 

Semjén Zsolt: A magyar kormány számára kulcsfontosságú az anyanyelvi oktatás 
biztosítása és támogatása az egész Kárpát-medencében 
2024. szeptember 9. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, kdnp.hu, Magyar Nemzet  

A magyar kormány számára kulcsfontosságú az anyanyelvi oktatás biztosítása és támogatása 

az egész Kárpát-medencében – hangsúlyozta Semjén Zsolt miniszterelnök-helyettes hétfőn 

Budapesten. Semjén Zsolt az Óbudai Egyetem 2024/25-ös tanévét megnyitó ünnepi szenátusi 

ülésen köszönetet mondott a felsőoktatási intézménynek, amely a kezdetektől mindig az 

összmagyarságban gondolkodott és küldetésének érezte, hogy az egységes magyar nyelvet ne 

csak a köznyelvi, hanem szakmai értelemben is biztosítsa. A különböző tudományágaknak 

szaknyelve van és kulcsfontosságú, hogy a magyar tudományos nyelvet egységesen tudják 

művelni, az „ne essen szét”. Semjén Zsolt rámutatott: kulcsfontosságú az anyanyelven történő 

tanulás a nemzeti szempontokon túl azért is, mert a magyar nyelv zsenialitása révén 

tudományos eredményeket is megalapozhat. Rámutatott: az az előny, hogy valaki az 

anyanyelvén tanulhat, akár a határon túl is, olyan szellemi előny, ami semmi mással nem 

pótolható. 

 

Balatoni Katalin: A magyarság sorsa múlik iskoláinkon 
2024. szeptember 9. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap 

Nincs annál fontosabb, mint hogy iskolákat építsünk, erősítsünk a családok támogatásával, a 

pedagógusok képzésével, mert a magyarság sorsa múlik iskoláinkon – mutatott rá Balatoni 

Katalin köznevelését felelős helyettes államtitkár hétfőn Marosvásárhelyen. A politikus a 

marosvásárhelyi Református Kollégium és Bolyai Farkas Elméleti Líceum közös új épületének 

az átadási ünnepségén és tanévnyitóján vett részt az erdélyi városban. Magyarország az új 

tanévben 227 ezer külhoni tanulónak biztosítja a megemelt összegű oktatási-nevelési 

támogatást, hogy szülőföldjükön anyanyelven tanulhassanak, és az elmúlt évtizedben 

bölcsődéket, óvodákat, iskolákat épített és újított fel e célból – emlékeztetett, köszönetet 

mondva azoknak, akik segítették ezt a munkát. Az ünnepség zárásaként a jelenlévők átvonultak 

az új iskolaépületbe, amelyre Kató Béla püspök mondott áldást. Közölte: a két iskola 

főépületének felújítása, a bölcsőde és az új elemi iskola építése után az egyházkerület egy 

diákotthont is tervez építeni a vidéki diákok számára. A zsidó hitközség egykori iskolájának 

helyén a magyar kormány és a Fidelitas munkaközössége támogatásával épült belvárosi 

ingatlan a két magyar iskola tíz elemi osztályának, mintegy 250 diáknak ad otthont. 

 

Soltész Miklós Inámban: mi vagyunk a hit pajzsa Európában 
2024. szeptember 9. – Felvidék.ma, Ma7.sk 

Vasárnap kilencedik alkalommal szervezték meg a kegyeleti megemlékezést Inámban. A Szent 

György-templomban tartott eseményen adták át a Szent Korona Emlékérmet Soltész 
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Miklósnak, a magyar Miniszterelnökség egyházi és nemzetiségi kapcsolatokért felelős 

államtitkárnak. Mint fogalmazott, a kitüntetés nem egy ember érdeme, hanem egy közösségé. 

A megemlékezéssel a kereszténység és a kitartás üzenetét küldjük a világnak, ami igen fontos 

napjainkban – hangzott el a templomban. Mint folytatta, a rendszerváltás után azt gondoltuk, 

eljött az a szabadság, amely nem korlátozza a keresztény eszmeiséget.  Láthatjuk, hogy ez nem 

így van. „Az egykori vasfüggöny mögött mi vagyunk azok, akik továbbra is hit pajzsát tartjuk 

fent, kiállva a kereszténységünk mellett” – szögezte le. Bátrán vállaljuk fel a hitünket – szólt 

üzenetként. Végezetül az Ipoly menti közösséghez szólva kifejtette: “Isten áldja önöket, hogy 

az Ipoly mentén dupla szorításban is megtartották hitüket, a kereszténységüket és a jövőbe 

vetett reményüket is.”  

 

Harmadízben volt Rákóczi Fesztivál Borsiban 
2024. szeptember 24. – Ma7.sk 

Borsi. Gazdag gyerekprogramok, népzene és néptánc, opera és operett, színház, de II. Rákóczi 

Ferenc utazásai nyomán a gasztronómia is jelen volt a harmadízben megrendezett Rákóczi 

Fesztiválon Borsiban. Az eseményen köszöntőt mondott Dr. Szilágyi Péter, a Miniszterelnökség 

nemzetpolitikáért felelős helyettes államtitkára. A helyettes államtitkár elmondta: a II. Rákóczi 

Ferenc által indított szabadságharc révén a szabadság, a függetlenség iránti vágy szinte 

beleivódott a magyarok genetikájába. Kiemelte: a rendezvény jó lehetőség az egész nemzetnek, 

hogy jobban megismerjé II. Rákóczi Ferencet. 

 

Egész nap lehetne sorolni az adományozókat: sok segítséggel épültek meg a 
Bethesda családtípusú gyermekotthonok Zsobokon  
2024. szeptember 9. – Krónika 

Elkészültek a családtípusú gyermekotthonok a Szilágy megyei Zsobokon, ahol az érvényben 

lévő gyermekvédelmi törvény miatt kellett átalakulnia a Bethesda Gyermekotthon és Szórvány-

iskolaközpontnak. Ruzsa Erzsébet, az otthon igazgatója a közösség összefogásáról, az épületek 

szeptember végi felavatásáról, a folytatódó adománygyűjtésről beszélt a Krónikának. A Zsoboki 

Református Egyházközség keretében harminc éve működő nonprofit szociális intézet 

átszerveződése annak nyomán vált szükségszerűvé, hogy Romániában 2022. október 1-től nem 

működhetnek nagy létszámú otthonok, a Szilágy megyei intézmény engedélyét pedig csak azért 

nem vonták vissza, mert folyamatban van az uniós beruházás, amelyre még 2020 

decemberében kértek támogatást. Az elnyert 1 150 000 eurós finanszírozást az építőanyagok 

és munkadíjak inflációs növekedése miatt 250 000 euró önrésszel kellett kiegészítenie az 

intézménynek az épületek teljes befejezéséhez. „Ez az összeg lassan teljes egészében összegyűl, 

közben a házak is elkészültek, július közepén hivatalosan átvettük az épületeket.  
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Dési Magyar Napok: a magyar közösség egy színes folt a város életében 
2024. szeptember 9. – maszol.ro 

Többéves hagyománya van a Dési Magyar Kulturális Napoknak, mely bár szünetelt a pandémia 

idején és az elmúlt években, de a hétvégén újjáéledt, és a helybéli magyar közösség örömére 

változatos programkínálattal bővült. Péntek délután zsúfolásig megtelt a helyi múzeum 

díszterme, ahol ünnepélyes megnyitóval vette kezdetét az idei rendezvénysorozat. Kovrig 

Annamária alpolgármester köszöntő beszédében elmondta, örül a nagy érdeklődésnek, hiszen 

e rendezvény célja az együttlét, „mert együtt lenni jó, és együtt ünnepelni és szórakozni még 

jobb”, ugyanakkor minden rendezvény a dési magyar közösségért van. Az eseményen résztvevő 

Csoma Botond, az RMDSZ Kolozs megyei szervezetének elnöke, parlamenti képviselő is 

üdvözölte a jelenlévőket, kiemelve, öröm látni, hogy nemcsak Kolozsváron van magyar élet és 

szerveznek magyar napokat, hanem Désen is, és egész Kolozs megyében, mert a magyar 

közösségnek szüksége van ezekre a pillanatokra, melyek összekovácsolják őket. Ugyanakkor a 

Dési Magyar Kulturális Napok mérföldkövet jelent a közösség életében, erőt ad, és arra 

figyelmeztet, hogy a múltból merítkezni kell, erőt meríteni, mely által jövőt lehet építeni Désen, 

Kolozsváron, Kolozs megyében és egész Erdélyben. 

 

Különleges tanévkezdés Marosvásárhelyen  
2024. szeptember 9. – maszol.ro, Nyugati Jelen, hirado.hu, szekelyhon.ro 

Nem egy átlagos tanévnyitó volt hétfőn a Maros megyei megyeszékhelyen. A város minden 

iskolájában becsengettek és több épületben felújított termekbe mehettek be a diákok, a 

Marosvásárhelyi Református Kollégium és a Bolyai Farkas Elméleti Líceum elemi osztályosai 

számára pedig új iskolaépület kapuit nyitották meg. A rendezvényen Kató Béla, az Erdélyi 

Református Egyház püspöke elmondta, örömteli tény az, hogy a kollégium épülete nem 

bizonyult elég tágasnak ahhoz, hogy minden évfolyam a főépületben tanulhasson, így sokáig 

kerestek Marosvásárhelyen egy olyan ingatlant, amelyet felújítsanak és amely méltó legyen az 

iskola hírnevéhez. Végül az egykori zsidó elemi iskola épületét sikerült megvásárolni, az 

ugyanis időközben magánkézbe került. A magyar állam támogatásával felújított ingatlanban 

10 osztály tanul majd, azaz hozzávetőleg 250 kisdiák. Az előkészítő osztályok nagy része 

egyenként 30 fős. A tanévnyitón jelen volt Dr. Balatoni Katalin magyarországi köznevelésért 

felelős helyettes államtitkár, aki az összetartozás fontosságát emelte ki. Hangsúlyozta: 

„Összeköt minket, és erős gyökereket ad nekünk a múltunk és ha jól éljük a jelent, akkor jövőnk 

is. A magyarság sorsa múlik iskoláinkon”. 

 

Nem nyílt meg a tavaly tragikus körülmények között beomlott székelyudvarhelyi 
bentlakás 
2024. szeptember 9. – maszol.ro 

Zárva marad a székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnázium bentlakása. A távolabbi településről 

érkező diákokat – akárcsak a múlt tanév második felében – más iskolák internátusaiban 

szállásolják el, számol be a Hargita Népe. A megmaradt épületelemeket, az ingatlan fölötti 

domboldalt és utat még tavasszal megerősítették, majd a területet lezárták, a helyzet 

változatlan azóta is. A Tamási Áron Gimnázium igazgatója, Laczkó György úgy tudja, hogy az 
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ingatlan tulajdonosa, a Gyulafehérvári Római Katolikus Érsekség felújítja, újjáépíti majd, 

jelenleg a tervezés fázisában van a folyamat. A gimnázium diákjainak ugyanúgy, mint a múlt 

tanévben, a város bentlakással rendelkező más tanintézetei adnak helyet. Korábban a Dr. Palló 

Imre Művészeti Szakközépiskola néhány diákja lakott a Tamási bentlakásában, közülük az 

egyik a tavalyi tragédiában veszítette életét. Mintegy félszáz fiatal a Református Diákotthonban 

lakik – tudta meg a Hargita Népe Gergely Gábor iskolaigazgatótól. A Benedek Elek Pedagógiai 

Líceumnak sincs bentlakása, ám viszonylag kevés a más településről érkező diákjuk. Az iskola 

titkárságán megtudtuk, hogy ezek egy része albérletben lakik, néhány tanulónak pedig a 

szomszédos Baczkamadarasi Kis Gergely Református Kollégium internátusa ad otthont. 

 

Megünnepelték a hagymát Madéfalván – Sikeres volt a Hagymafesztivál 
2024. szeptember 9. – maszol.ro 

A magyar konyha talán egyik legfontosabb, legegészségesebb alapanyagáé volt a főszerep a 

hétvégén Madéfalván, ahol immár tizennegyedik kiadásához érkezett a Hagymafesztivál. Az 

idei rendezvénysorozaton az egészséges életmódra is figyelmet fordítottak. A Hagymakörút két 

keréken elnevezésű esemény célja a kerékpározás népszerűsítése és a főút melletti közel tíz 

kilométer hosszú biciklisáv bejárása, jelképes felavatása volt. Megszervezték a hagyományos 

hagymakörutat is, amelyre minden évben összefognak a falutízesek, hogy különböző 

alapanyagokból készült hagymás ételeket kínálhassanak kóstolásra, magyar borokkal társítva. 

A fesztiválon részt vettek Madéfalva testvértelepüléseinek lakói is, vasárnap délben tartották a 

mogyoródi kutyakiképző iskola kutyás bemutatóját a Zöld Péter Általános Iskola udvarán. 

 

Iskolakezdés Máramarosszigeten: az iskola nem egy zárt világ kapuja, hanem egy 
olyan hely, amely sok más kaput nyit meg 
2024. szeptember 9. – maszol.ro 

Idén 205 diákkal és óvodással kezdte meg a tanévet a máramarosszigeti Leöwey Klára Elméleti 

Líceum. A tanévnyitó ünnepségen elsőként Kósa Attila iskolaigazgató köszöntötte a jelenlévő 

diákokat, pedagógusokat és szülőket, arra kérve őket, hogy tegyenek meg minden tőlük telhetőt 

annak érdekében, hogy az idei tanév is eredményes és gazdag legyen. Beszédében 

figyelmeztette a végzős osztály tanulóit, hogy időben kezdjenek el felkészülni a júniusi írásbeli 

érettségi vizsgákra. Orosz Krisztofer Levente, az RMDSZ máramarosszigeti szervezetének 

elnöke arra bíztatta a diákokat, hogy az új tanév kezdetére úgy tekintsenek, mint egy 

lehetőségre, amely gazdagítani fogja őket. „Az iskola nem egy zárt világ kapuja, hanem egy 

olyan hely, amely sok más kaput nyit meg mindenki számára” – hangsúlyozta, kiemelve az 

oktatás létfontosságú szerepét a magyar identitás megtartásában. 

 

Felszálltak a színes lufik: elkezdődött a tanév Csíkszeredában 
2024. szeptember 9. – maszol.ro 

Becsengettek a csíkszeredai József Attila Általános Iskolában. 781 tanuló kezdte meg a tanévet 

az intézményben, ahol magasba szálló, színes lufik jelezték: elkezdődött a szárnyalás egy újabb 

időszaka. Több száz fehér inges, narancssárga nyakkendős kisdiák gyülekezett a csíkszeredai 

József Attila Általános Iskola sportpályáján hétfő reggel, amikor is ünnepélyesen megnyitották 
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a 2024/2025-ös tanévet. Idén 781 tanulóval veszi kezdetét az év – többen vannak tehát, mint 

tavaly. A tanévkezdő ünnepség elején a rendőrség képviselője, Jakob Erzsébet tolmácsolta a 

belügyminisztérium diákoknak küldött üzenetét, kiemelve, hogy mindannyiuk közös érdeke a 

diákok, tanárok és szülők biztonsága. Mint fogalmazott, a rendőrség a tanulók barátja, és a nap 

minden percében készen állnak arra, hogy segítsenek azokon, akiknek szükségük van rá. 

 

Becsengettek az Apáczaiban – Az új tanévet meg kell tölteni élményekkel és 
tudással 
2024. szeptember 9. – maszol.ro 

Zsúfolásig megtelt hétfő délelőtt a Apáczai Csere János Elméleti Líceum udvara fekete-fehérbe 

öltözött, izgatott apróságokkal, szüleikkel, útmutatást adó tanárokkal és nagyobb diákokkal is, 

akik bizony már tudják, az iskola nem mindig fenékig tejfel. A kolozsvári Apáczai Csere János 

Elméleti Líceum ünnepélyes tanévnyitóját a hagyományokhoz híven idén is a Farkas utcai 

templomban tartották, így a díszes társaság átvonult az iskola udvaráról a templomba, 

legtöbben kettesével, pajtásukkal kézen fogva, másik kézben tarka virágcsokorral. Az évnyitón 

elsőként Pap Hunor iskolalelkész köszöntötte a jelenlévőket, kiválóan ráérzett arra, hogy a 

legtöbb iskolás talán meghosszabbítaná a nyári vakációt, elhalasztaná a suli kezdését, de ezzel 

együtt halasztásra kerülne a tanulás, a bölcsebbé válás is. Hangsúlyozta, hogy inkább hálával 

közelítsük meg a helyzetet: köszönjük meg, hogy eltelt egy tartalmas nyár és hogy újra itt 

állhatunk egészségesen, barátaink körében. 

 

Máramarosi magyarság: a választási sikerről, és ami mögötte volt 
2024. szeptember 9. – maszol.ro 

Az RMDSZ Máramaros megyei szervezete a június 9-ei önkormányzati és európai parlamenti 

választásokon az elmúlt húsz év legjobb eredményét érte el: négy év kihagyás után 

visszakerültek a megyei tanácsba, az RMDSZ-es polgármestereknek sikerült újrázniuk és a 

magyarlakta településeken megtartották a képviseletet, ott pedig, ahol lehetett, növelték is. A 

nagybányai Főtér Fesztiválon Pintér Zsolt, a megyei RMDSZ-szervezet elnöke, Zahoránszki 

Brigitta parlamenti képviselőjelölt és Molnár István magyarláposi tanácsos osztotta meg 

gondolatait a választási siker mögötti tényezőkről és persze a tapasztalatokról. Pintér Zsolt 

kiemelte, hogy a nagy győzelmet az sem akadályozta meg, hogy az elmúlt tíz évben a magyarság 

lélekszáma közel 30 százalékkal csökkent. Meggyőződése, hogy mindez nem valósulhatott 

volna meg a Máramaros megyében működő két területi szervezet egyesülése nélkül. Az elmúlt 

három évben egy új csapat került a szervezet élére, amely kellőképpen felrázta a megye 

magyarságát. A választási sikerhez hozzájárulhatott az is, mondta Pintér Zsolt, hogy idén 

önállóan indultak a választásokon, így a közösség tagjai láthatták azt, hogy az RMDSZ az már 

nem csupán egy „román zsebpárt”. Ugyanakkor több településen is körültekintően állítottak 

jelölteket, mérlegelve, hogy melyik a legjobb járható út – tette hozzá. 
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Diákok, kérdezzetek! - Egymást érték a tanévnyitó rendezvények 
Szatmárnémetiben.  
2024. szeptember 9. – maszol.ro 

A II. Rákóczi Ferenc Általános Iskolában, a Kölcsey Ferenc Főgimnáziumban, a Szatmárnémeti 

Református Gimnáziumban és a Hám János Római Katolikus Teológiai Iskolaközpontban is 

elkezdődött a tanév. A II. Rákóczi Ferenc Általános Iskolában reggel 9 órakor kezdődött a 

megnyitó. Rengeteg izgő-mozgó gyerkőc várta már, hogy megismerkedjen a tanító nénivel, na 

meg az új osztálytársakkal. Az iskolában 750 diák kezdte meg az új tanévet – közülük az öt 

előkészítő osztályba 109 gyermek jár. Idén három magyar és két román nulladik osztály indult, 

hasonlóan az elmúlt évhez, de jóval több, mint azelőtt, hiszen hosszú időn keresztül 2 magyar 

és 1 román osztály volt a megszokott. Gnándt Zoltán igazgató köszöntőjében kiemelte: az 

elmúlt években végzett beruházások is erősítik az iskolát. Emlékeztette a szülőket: a gyerekek 

nevelése közös feladat. A Kölcsey Ferenc Főgimnáziumban, a megye legnagyobb magyar 

középiskolájában 1048 diáknak indult el a tanév – köztük egy osztálynyi előkészítősnek. 

Kereskényi Gábor, Szatmárnémeti polgármestere itt mondta el a szatmári magyar diákokhoz 

szóló üzenetét. 

 

„Telefonparkoló” igen, elkülönítő helyiség nem lesz 
2024. szeptember 9. – Nyugati Jelen 

Mintegy 850-860 magyar óvodás- iskolás számára kezdődött el a tanév hétfőn reggel Temes 

megyében, közülük több mint 650-en a megye legnagyobb magyar iskolája, a Bartók Béla 

Elméleti Líceum diákjai. Az már szinte a csodával határos, hogy itt, a bánsági szórványban 12 

évvel ezelőtt megállt a magyarul tanuló gyerekek számának csökkenése, sőt, enyhe növekedés 

is tapasztalható a gyereklétszám tekintetében!  Szeptember 9-én reggel gyerekzsivajtól volt 

hangos a Bartók Béla Elméleti Líceum udvara, a nagyobb diákok örültek, hogy viszontláthatták 

régi osztálytársaikat, cimboráikat, a legkisebbek, a 41 előkészítő osztályos pedig megilletődve 

várta az első iskolai napot, amelynek ők voltak a főszereplői. Halász Ferenc Temes megyei 

helyettes főtanfelügyelő köszöntőbeszédében összefoglalta a bánsági magyar oktatás legutóbbi 

35 esztendejének történéseit, kiemelve, hogy 1989-ben a magyar iskoláink a teljes elsorvadás, 

felszámolás küszöbén álltak, több mint három évtized elteltével mégis egy magyar 

bölcsődében, 24 magyar óvodában és 12 magyar iskolában kezdődik el a tanítás mintegy 850-

860 gyerek számára. 

 

Kezdődjék a kaland! 
2024. szeptember 9. – Nyugati Jelen 

Az előkészítős diákok mindig különleges figyelmet kapnak a tanévnyitón, hiszen ők azok, akik 

először lépnek be az iskola kapuján, és megkezdik hosszú útjukat a tanulás világában. 

Szeptember 9-én reggel, a Csiky Gergely Főgimnázium idei tanévnyitóján is megható volt látni, 

ahogy a legkisebbek, félénken, izgatottan, egyesek sírva, bátorító tekintetek kíséretében 

vonultak ki az iskola udvarára. Számukra ez az alkalom nem csupán egy ünnep, hanem egy új 

kaland kezdete, amely tele van felfedeznivalóval a betűk és a számok birodalmában. A 

kisdiákok Almási Valéria és Bíró Erzsébet tanítónők gondos vezetésével indulnak el ezen a – 
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egyelőre nehézkesnek tűnő, de – izgalmas úton. Ők lesznek azok, akik nap mint nap terelgetik 

majd a kicsiket, bátorítják őket a tanulásban, és segítenek leküzdeni az első akadályokat.  

„Érezzétek nagyon jól magatokat, és ne aggódjatok, lesz sok játék is, lassan megszokjátok, és 

fontos, hogy tudjátok, hogy ez az iskola, az itt dolgozó emberek lesznek a második családotok, 

akik szeretnek benneteket, támogatnak és kísérnek az úton” – biztatta a legkisebbeket Faragó 

Péter képviselő, az Arad Megyei RMDSZ elnöke. 

 

Nincs összevont osztály az elemiben 
2024. szeptember 9. – Nyugati Jelen 

Az Aurel Vlaicu Általános Iskola magyar tagozatán az elemi osztályokban összesen 46 gyermek 

kezdte meg szeptember 9-én az iskolát.  Összevont osztály most nincs az elemiben, csak a VI–

VII. osztály összevont, összesen 12 diákkal – tájékoztatta a Nyugati Jelent Balta Emese 

tanítónő, az Aurel Vlaicu Általános Iskola aligazgatója. Az iskola magyar tagozatán az 

előkészítő osztályban Tari Éva Andrea, első osztályban Horga Mónika, másodikban Nagy 

Andrea, harmadikban Szász Bernadett, míg negyedik osztályban Balta Emese a tanítók. „Idén 

nem indul VIII. osztály, az V. osztályban pedig 7 diák van, osztályfőnökük Nagy Anikó. Az 

összevont VI–VII.-ben Petrescu Andrea az osztályfőnök” – tette hozzá Balta Emese. 

 

Isten áldásával indult az új tanév a Lorántffyban 
2024. szeptember 9. – erdon.ro 

Rendhagyó módon idén a nagyvárad-újvárosi református templomban tartotta tanévnyitó 

istentiszteleti alkalmát a váradi Lorántffy Zsuzsanna Református Gimnázium szeptember 9-én 

délelőtt. A felújítás miatt kapuit egy időre bezáró váradolaszi református templom helyett idén 

az újvárosiban gyűltek össze a Lorántffy gimnázium kis- és nagy diákjai, tanítók, tanárok, 

szülők és hozzátartozók, hogy Isten áldását kérjék a 2024/2025-ös tanévre. Az új helyszínen is 

maradt a régi szép hagyomány, miszerint a lelkipásztorok, az iskola vezetősége és a 

meghívottak után az iskola zászlóját követve az előkészítő osztályosok vonulnak be a 

templomba a 12-es tanulók kíséretében. Az ünneplő közösséget Szakács Zoltán iskolalelkész 

köszöntötte. Az igei szolgálatot Farkas Zsolt, a Királyhágómelléki Református Egyházkerület 

előadótanácsosa végezte. Prédikációjában kiemelte, hogy az iskolai év megszokott 

kerékvágásához hozzátartoznak az ünnepek is. A tanévnyitó is egy ilyen ünnep, viszont ez most 

nem egy múltbéli dologra való megemlékezés, hanem a jövőről szól, felkészít arra, ami ezután 

jön, az életre. Felekezeti iskoláról lévén szó, a jövőre készülve nem csak a tudományok 

elsajátítására van lehetőség, hanem az imádságra is.  

 

Veni Sancte szentmisével kezdte a tanévet a Szent László Líceum közössége 
2024. szeptember 9. – erdon.ro 

Szokás szerint a nagyváradi székesegyházban bemutatott Veni Sancte szentmisével kezdte a 

tanévet a Szent László Római Katolikus Teológiai Líceum közössége. Pék Sándor esperes-

plébános prédikált, majd Konrád Katalin igazgató köszöntötte az egybegyűlteket. 

Prédikációjában Pék Sándor esperes jelezte, hogy kedden Oros Roland spirituális atya ki fog 

osztani az iskolában mindenkinek egy-egy szentképet, ami a négyszáz évvel ezelőtt Itáliában 
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élt Copertinói Szent Józsefet ábrázolja. A diákok védőszentje ő, holott nem ment neki a tanulás, 

még csak egy leckét sem tudott sohase megtanulni, kívülről pedig végképp egyetlen sort sem 

jegyzett meg. Viszont nagyon szerette Istent, rengeteget imádkozott, minden hétköznap és 

vasárnap templomba járt. Gyónt karácsonyra és húsvétra, „a szíve egészen tiszta volt”. 

 

Vadonatúj bútorok, okostáblák a diákoknak, kihívások az iskolaigazgatóknak – 
nemcsak a Váradiban  
2024. szeptember 9. – szekelyhon.ro 

A sepsiszentgyörgyi Váradi József Általános Iskolában több mint 1100 gyerek kezdte meg 

hétfőn az új tanévet, köztük 114 előkészítő osztályos. Akárcsak a város legtöbb iskolájában, itt 

is sokat javultak a tanítási körülmények, az Országos Helyreállítási Alapnál (PNRR) nyert 

pályázatok következtében számos osztályteremben vadonatúj bútor és okostábla fogadja a 

diákokat. A Váradi József Általános Iskolában magyar és román tagozaton, illetve az alternatív 

(step by step) oktatásban 47 osztályban összesen 1122 tanuló jár, akik az iskolaudvaron gyűltek 

össze az ünnepélyes tanévnyitóra. Itt elsősorban az előkészítősöket üdvözölték meleg 

szeretettel. Az ünnepélyen Zsigmond József helyi tanácsos olvasta fel Antal Árpád 

polgármester üzenetét, aki a maga során egy Maros megyei iskolaigazgató inspiráló gondolatait 

tolmácsolta: Tilos belépni az iskolába mosoly nélkül. Mosolyérzékelőt szereltünk a bejárat fölé, 

az figyeli majd, hogy jókedvűen érkeztek-e.”  

 

Új jelölt Székelyudvarhelyen parlamenti képviselőnek  
2024. szeptember 9. – szekelyhon.ro 

Iktatta az RMDSZ-nél jelölési dokumentációját a székelyudvarhelyi Ilyés Szabolcs az 

udvarhelyszéki parlamenti képviselői mandátum elnyerésére – jelentette be hétfőn Facebook-

oldalán a jelölt. Parlamenti képviselői, illetve szenátori tisztségre pályázó jelölteket toboroz az 

RMDSZ udvarhelyszéki szervezete – jelentette be augusztus második felében Bíró Barna 

Botond, az RMDSZ udvarhelyszéki szervezetének elnöke. Szeptember 9-én jött is a válasz Ilyés 

Szabolcs részéről, aki a helyhatósági választásokat megelőzően részt vett az RMDSZ helyi 

előválasztásán is mint polgármesterjelölt. Őt akkor Szakács-Paál István legyőzte, így június 9-

én utóbbi lett az RMDSZ polgármesterjelöltje Székelyudvarhelyen, és meg is nyerte a 

választást. Ilyés Szabolcs végül az önkormányzati listára került fel, és a negyedik helyével (ami 

tulajdonképpen harmadik, mert az első, Szakács-Paál polgármesteri mandátumot fog kezdeni) 

tagja lehet a képviselő-testületnek.  

 

A nemzetiségek békés együttéléséért munkálkodó volt főispán nevét vette fel a 
partiumi város magyar tagozatos iskolája  
2024. szeptember 9. – Krónika 

A 130 évvel ezelőtt elhunyt Ormós Zsigmondról, a város neves szülöttéről, néhai temesi 

főispánról és múzeumalapítóról nevezték el a pécskai 2-es számú általános iskolát. A névadó 

ünnepséget hétfőn, a 2024–2025-ös tanév nyitónapjával egy időben tartották meg Ormós 

Zsigmond oldalági leszármazottja, a Budapesten élő Ormós Gabriella jelenlétében. Arad 
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megyében több mint 1500 diák kezdte meg magyar tannyelvű iskolában vagy tagozaton a 

tanévet, összesen tizenöt helyszínen. Olyan személyiségről szerettük volna elnevezni az iskolát, 

aki Pécska szülöttje, emellett munkásságát és magánéletét tekintve is feddhetetlen – fejtette ki 

a hétfői iskolanévadó-tanévnyitó ünnepségen a Krónikának Kocsik Krisztina iskolaigazgató, a 

névadás ötletgazdája. „Azt tartom a legnagyobb érdemének, hogy mindig a Bánságban élő 

összes nemzetiség békés együttéléséért munkálkodott, és ez az egyik legfontosabb dolog, amit 

követnünk kell, és példaként kell magunk elé állítanunk. Nálunk is van román és magyar 

tagozat, de több nemzetiség gyermekei járnak ezekbe az osztályokba, mégis tökéletes az 

együttműködés, mindenki békességben él a másikkal” – mondta Kocsik Krisztina.  

 

Új óvodában és bölcsődében is megnyitották a tanévet Kézdivásárhelyen 
2024. szeptember 9. – maszol.ro 

Díszbe öltözött diákok, virágcsokrot szorongató előkészítősök és izguló szülők: 

Kézdivásárhelyen sem zajlott a tanévnyitás másként, mint a többi településen. Annyi kivétellel, 

hogy a céhes városban az új bölcsőde és a Bod Péter Tanítóképző udvarán épült új óvoda is 

megnyitotta kapuit. A kantai Szentháromság templomban reggel fél kilenctől sorban tartották 

a szentmiséket, ezeken a Nagy Mózes Főgimnázium, a Bod Péter Tanítóképző, az Apor Péter 

Szaklíceum diákjai vettek részt, majd az iskolájukba vonulva – kivétel az utóbbi, felújítás alatt 

álló tanintézmény – a hivatalosan tanévnyitón is részt vettek. A Csiha Kálmán Református 

Kollégium diákjai a református templomban vettek részt istentiszteleten, míg a Gábor Áron 

Szakképző Líceum a Boldog Özséb templomot kereste fel. A Nagy Mózes Főgimnáziumban – 

amely 733 diákkal kezdte meg a 2024-2025-ös tanévet – Bejan András igazgató nyitotta meg a 

tanévet. Kifejtette: az előttük álló időszakban az értékmegőrzés, az erkölcsös élet és a tanulás 

iránti elkötelezettség lesznek azok a sarokkövek, amelyekre közösségük épülni fog. 

 

Biztatásért és a támogatásért, a megújulásra való képességért fohászkodtak a 
pedagógusok  
2024. szeptember 9. – szekelyhon.ro 

Tizenöt éve együtt, tanévnyitó ökumenikus istentiszteleten kérik a Fennvaló áldását a 

sepsiszentgyörgyi pedagógusok. A Péter Sándor nyugdíjas magyartanár, a háromszéki RMPSZ 

tiszteletbeli elnöke által hagyománnyá tett esemény színhelyéül a Krisztus király templom 

szolgált hétfő délután. Takó István plébános házigazdaként üdvözölte a jelenlevőket, majd 

rövid eszmefuttatásában arról elmélkedett, hogy a régi időkkel ellentétben, amikor az iskolába 

azok jártak, akik akartak, és képesek is voltak tanulni, mennyivel nehezebb dolga van ma a 

pedagógusoknak. Moldvai Katalin Elfogy a levegő című filmjét ajánlotta a jelenlevők 

figyelmébe, hiszen a tanév folyamán sok tanár, tanító kerülhet a filmbeli főszereplő helyzetébe. 

Mégis igent kell mondani a hivatásra, a felvállalt munkára – mondta a plébános.  

 

Várják a jelentkezőket a délutáni oktatási programra  
2024. szeptember 9. – szekelyhon.ro 

Az idei tanévben 14 megye 64 intézményében biztosít délutáni oktatást az Iskola Alapítvány 

évek óta működő Afterschool programja. A tanórák utáni foglalkozásokra, amelyek Hargita és 
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Maros megyei tanintézményekben is elérhetőek lesznek, szeptember 10–18. között 

regisztrálhatják gyerekeiket a szülők. A délutáni oktatási program során az oktatók segítenek a 

gyerekeknek a házi feladatok megoldásában, illetve különböző készség- és képességfejlesztő 

tevékenységeket tartanak számukra. A program ugyanakkor hozzájárul a gyerekek mindennapi 

meleg ebédjének költségeihez is. A diákokat szüleik regisztrálhatják a foglalkozásokra az erre a 

célra kialakított online felületen szeptember 10-18. között.  

 

Egyáltalán nem lefutott meccs, hogy ki lesz a Magyar Szövetség új elnöke 
2024. szeptember 9. – Új Szó 

Forró Krisztián Becse Norbertnek kampányol. Információink szerint elképzelhető, hogy az 

általuk képviselt irányvonal a Peter Pellegrini jelenlegi államfő által alapított Hlashoz vinné 

közelebb a Magyar Szövetséget. Ha Forró a pártelnöki székből átül az államfő tanácsadói 

posztjára, akkor ezzel létrejön egy közeli, bár formálisan nem közvetlen kapcsolat a Magyar 

Szövetség és a Hlas között. A Hlashoz való közeledés és esetleges közös indulás valójában az 

önálló etnikai politizálás problémakörét jelenti. Eközben Gubík László az erdélyi RMDSZ-re 

mint követendő mintára tekint, amely szerinte úgy tud a magyar kormány stratégiai partnere 

lenni, hogy mellette van egy jól körülírható autonómiája. 

 

A Magyar Fórum is a tagja az SaS jobboldali blokkjának 
2024. szeptember 9. – Új Szó 

Jobboldali Blokk néven hozta létre kisebb pártok tömörülését az ellenzéki SaS. A 

kezdeményezéshez a Simon Zsolt vezette Magyar Fórumon kívül, az ODS - Občianski 

demokrati Slovenska és a Kékek (Modrí) is csatlakozott. Elképzelhető, hogy a parlamenti 

választáson is közösen indulnak. „A politikai együttműködésünk elsősorban szakmai lesz. A 

célja, hogy az embereknek olyan jobboldali megoldásokat prezentáljunk, amelyek tükröt 

tartanak a jelenlegi kormány populista ígéreteinek” – jelentette ki az SaS elnöke, Branislav 

Gröhling a blokk létrehozásakor. A kezdeményezést szinte teljesen a jelenlegi szlovák 

kormánnyal szembeni kritikára építik. 

 

Duray Rezső: Nem engedhetjük meg magunknak, hogy a más pártok listáján 
induló magyarok elvigyék a voksok jó részét 
2024. szeptember 9. – Ma7.sk 

“A kezdet kezdetén az országos tanács ülései kemény hangulatban folytak” – emlékezik vissza 

Duray Rezső – “Most azt látom, hogy sok dolog titokban marad, nincs kimondva, ami 

bizonytalanságot jelez. Nincs például semmiféle tájékoztatás az országos elnökségi ülésekről, 

ez régen nem így volt. Működtek a szakbizottságok és az alapszervezetek, rendszeresen 

tartottunk lakossági fórumokat.” „Ami az elnök személyét illeti, Gubík Lászlót és Becse 

Norbertet is jól ismerem, mindkettőt hallottam már beszélni, értékes emberek, de 

meggyőződésem, hogy egyedül nem, csak egy jó csapattal tudnak boldogulni. (…) 

Mindenekelőtt véget kell vetni a titkolózásnak, az elhallgatásnak, a választópolgárok felé 
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nyíltan kell kommunikálni, mert zokon veszik, ha ez nem így van” – tette hozzá a Magyar 

Szövetségről alkotott véleménye kapcsán.  

 

A megújulás feltételei és lehetősége (I.) 
2024. szeptember 9. – Öllös László – Ma7.sk 

Először is, a pártnak olyan személyekből kellene összeraknia az országos vezetését, akik 

akarnak és tudnak foglalkozni az egyes országos szakpolitikai területekkel. Ejteni kellene azt 

az elvet, hogy azért szavazok valakire országos politikai funkcióba, tehát a párt országos 

vezetésébe, mert az én járásomból, körzetemből való, és esetleg ott az én kisebb-nagyobb 

ügyeimet intézi. Másodszor, újra kellene építeni a párt szakbizottságait minden egyes fontos 

szakterületen. Harmadszor, rendszeresen reagálni kellene minden egyes kormányzati 

intézkedésre, tervre, valamint saját elképzelésekkel kell előállni. Negyedszer pedig a párt egyes 

szakpolitikai álláspontjait az országos vezetés egyes tagjainak hatékonyan kell 

kommunikálniuk. 

 

Felavatták Császár Rezső felújított síremlékét 
2024. szeptember 9. – Ma7.sk 

Felavatták Császár Rezső, az 1848-49-es forradalom és szabadságharc honvéd századosa 

felújított síremlékét a Szepes vármegyei Szepesófalu temetőjében. Császár Rezső 1848 

júniusában állt be a Kassán szerveződő 9. honvéd zászlóaljhoz. Harcolt a Délvidéken, ahol 

őrmesteri rangig vitte. A gömöri újoncokból szervezett 38. zászlóaljjal a bánsági hadtesthez 

került. Harcolt Arad és Temesvár ostrománál, Borosjenőn, századosként tette le a fegyvert. A 

PATRIOTA honismereti szervezet kezdeményezésére Magyarország Külgazdasági és 

Külügyminisztériuma támogatást nyújtott a megdőlt síremlék helyreállításához. A 

kezdeményezést a Csemadok és a Cházár András Jólészi Polgári Társulás is támogatta. Az 

emlékezőket Hetey Ágota, Magyarország kassai főkonzulja köszöntötte. “Nagy öröm 

számunkra, hogy egyre több szlovák település partner ehhez Kelet-Szlovákiában is, hiszen ez a 

mi közös történelmünk is” – mondta beszédében. 

 

Inámban adták át a Hit Pajzsa Díjat és a Szent Korona Emlékérmet 
2024. szeptember 9. – Ma7.sk, Felvidék.ma 

2024. szeptember 8-án az emlékezők immár kilencedik alkalommal gyűltek össze az inámi 

Szent György templomban, hogy együtt hajtsanak fejet a falu neves szülöttje, Lénár Károly 

pápai káplán, valamint a meghurcolt felvidéki papok és hívek emléke előtt. Inám község 

közösségének, pontosabban Régi Zsolt polgármesternek és Parák József püspöki helynöknek 

adták át a 27. Hit Pajzsa Díjat (latinul Parma Fidei), amit Horváth Béla még 2002-ben a Magyar 

Országgyűlés tagjaként alapított. A kegyeleti megemlékezés során történt meg a Szent Korona 

Emlékérem ünnepélyes átadására is. Ipolybalog Plébániahivatala és Ipolybalog község az 

elismerést Soltész Miklós egyházi és nemzetiségi kapcsolatokért felelős államtitkárnak 

adományozta. Az államtitkár a kitüntetést megköszönve felhívta a figyelmet a modern kori 

keresztényüldözésre is: “Az egykori vasfüggönytől innen mi vagyunk azok, akik továbbra is 

tartjuk a hit pajzsát, csak most egy más világban.” 
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Dr. Pásztor Bálint: Az anyaországi támogatási rendszer töretlen 
2024. szeptember 9. – Pannon RTV 

Az anyaországi támogatási rendszer töretlen és működni fog intézményrendszerünk 

fenntartása - emelte ki dr. Pásztor Bálint a Szabadkai Magyar Rádió reggeli műsorában. A 

VMSZ elnöke elmondta: folyamatosak a konzultációk, hétfőn Nagy János államtitkárral 

egyeztettek, de a nemzetpolitikai államtitkársággal is folyamatosak a konzultációk. Pásztor 

ugyanakkor kiemelte: nem egyszerű időket élünk, ha a globális politikai történéseket nézzük. 

Nem olyan a helyzet mint 6-10 évvel ezelőtt, amikor sokkal nagyobbak voltak az anyagi 

lehetőségek, hiszen az még a Covid és a háború előtti időszak volt. Ennek ellenére az 

intézményrendszerünk, akár a tájékoztatás működtetése, akár az oktatás, a kultúra 

működtetése töretlen lesz - húzta alá a VMSZ elnöke. 

 

Diplomahonosítás az MNT támogatásával 
2024. szeptember 9. – Vajdaság Ma, Pannon RTV 

49 fiatal diplomahonosítását támogatta idén a Magyar Nemzeti Tanács. Az utófinanszírozás 

alapú pályázat 2024. április 5-étől 2024. június 28-áig volt elérhető, a szerződéseket pedig ma 

írták alá Szabadkán, a testület székházában. Az újabb pályázati kör szeptember végén várható. 

Az MNT idén 1.061.980 dinárt szánt a külföldön megszerzett felsőoktatási oklevelek honosítási 

költségeinek megtérítésére. 

 

A tartomány 1,35 milliárd dinár értékben írt ki újabb pályázatokat 
2024. szeptember 9. – Vajdaság Ma 

Két új pályázatot hirdetett meg a Tartományi Nagyberuházási Igazgatóság a közlekedési 

infrastruktúra, a vízellátás és vízvédelem területén készülő projektumok finanszírozására és 

társfinanszírozására összesen 1,35 milliárd dinár értékben - írja a 021.rs hírportál. Vajdaság 

területén található helyi önkormányzatokat 650 millió dinárral támogatják a tartományi 

kasszából olyan tervek valóra váltásában, melyek a közlekedési infrastruktúra fejlesztését 

szolgálják. Az új utak építésére és a meglevők felújítására vonatkozó projektekkel a helyi 

önkormányzatok magasabb szintre emelik a közlekedés valamennyi résztvevőjének 

biztonságát, és javítják a helyi és regionális összeköttetést. 

 

Bácsfeketehegy: Változatos programok a szüreti napokon 
2024. szeptember 9. – Vajdaság Ma 

Az elmúlt hétvégén változatos, színes programok várták az érdeklődőket a Bácsfeketehegyi 

Szüreti Napokon. A Bácsfeketehegy Magyar Művelődési és Helytörténeti Egyesület tagjai a 

piactéren összesereglett érdeklődőket táncra csábították. Pénteken a Borutcában Szőlész- és 

Borásztalálkozót szerveztek. Szombaton reggel már hagyományosan a falu több helyszínén a 

néptáncosok perdültek táncra. Népzenészek kíséretével zajlott a lovaskocsis szüreti felvonulás. 

A piactérről a Lódi-pincészetbe mentek, utána a kerekes kúthoz, a Koncz családi birtokra, és a 
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végső állomás a nyári színpad volt a kultúrotthonnál. Élő zenével, az óbecsei Fokos zenekarral 

kocsikáztak.  

 

Új honlap mutatja be a lerombolt délvidéki emlékműveket 
2024. szeptember 9. – Pannon RTV 

A leromboltemlekmuvek.hu oldal a múlt eltűnt emlékműveit igyekszik összegyűjteni, 

dokumentálni és megőrzi azokat az utókor számára. A honlapon olvasható leírás szerint a cél, 

hogy bemutassák azon emlékhelyeket és köztéri szobrokat, amelyeket leromboltak, és így már 

nincsenek fizikailag jelen, de történelmi és kulturális jelentőségük továbbra is fontos. A 

gyűjtést és az azt megelőző kutatást szakemberek bevonásával végezték. Az oldal tartalma 

folyamatosan bővül. Jelenleg a Szerbia területén állott köztéri szobrokra fókuszálnak, ám ezt a 

jövőben további tartalmakkal szeretnék kibővíteni. A honlapon térkép is található, melyen 

bejelölték mindazokat az emlékműveket, melyekről elérhető a részletes tájékoztatás. 

 

Kárpátaljai magyar vezetőkkel tárgyalt Ferenc Viktória EP-képviselő 
2024. szeptember 9. – Kárpátalja, karpat.in.ua 

Az Európai Parlament képviselőjévé történő megválasztása óta első ízben látogatott 

Kárpátaljára Ferenc Viktória szeptember 7-én, aki részt vett Salánkon a Kárpátaljai Magyar 

Iskolák Központi Tanévnyitó Ünnepségén. Később Beregszászban, a Rákóczi-főiskola Győr 

termében találkozott és megbeszélést folytatott megyénk magyar szervezeteinek, egyházainak 

vezetőivel, illetve a magyar polgármesterekkel. A prof. dr. Csernicskó István, a főiskola rektora 

által moderált találkozón oktatási kérdéseket, az önkormányzatok helyzetét és 

környezetvédelmi problémákat is megvitattak. 

 

A nagyszülők napját méltatta a KMNE Beregszászban 
2024. szeptember 9. – Kárpátalja 

A Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesülete (KMNE) szeptember 7-én ismét 

megrendezte a nagyszülők napját Beregszászban. Az eseményen több mint 70 nagyszülő vett 

részt Kárpátalja különböző településeiről, egy olyan délután keretében, amely nemcsak a 

pihenésről, hanem a közösségépítésről és a generációk közötti kapcsolat erősítéséről is szólt. A 

rendezvény célja az volt, hogy kifejezzék a közösség háláját, és lehetőséget nyújtsanak a 

nagyszülők számára egy pihentető, közösségi élményekkel teli programra. 

 

Miniszobrot kapott Hollósy Simon festőművész Ungváron 
2024. szeptember 9. – kiszo.net 

Roman Murnik szobrász legújabb alkotása a Pravoszláv parton kapott helyet. A miniszobor 

Hollósy Simon festőművésznek, a kárpátaljai és a magyar tájfestészet meghatározó alakjának 

állít emléket. Ez már a 70. miniszobor Ungváron. A szobor megalkotását a helyi örmény 

közösség kezdeményezte, és Arszen Melkumjan, üzletember, mecénás, az Ungvári Városi 

Tanács képviselője támogatta, aki az ünnepségen fontosnak nevezte, hogy olyan embereknek 
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állítsanak emléket, akik munkásságukkal, életükkel nemzetiségüktől függetlenül sokat tettek a 

régióért. Hollósy Simon ilyen volt.  

 

Az Örökifjú civil szervezet missziója: segítségnyújtás fiataloknak és időseknek  
2024. szeptember 9. – kiszo.net 

A háború kitörése jelentősen megváltoztatta Kárpátalja életét is. A fiatalok külföldre távoztak, 

míg az idősebb generáció, akik nem akarták vagy nem tudták elhagyni szülőföldjüket, egyedül 

maradtak a problémáikkal. Gáton, többek között ennek a helyzetnek a megoldására jött létre 

az Örökifjú civil szervezet, amely az idős emberek és a fiatalok életének jobbítására 

összpontosít. Heé Arnold, a szervezet elnöke felismerte a helyi közösség szükségleteit, és 

családjával azon dolgozik, hogy megkönnyítse a mindennapokat a gátiak számára. 

 

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. szeptember 9. – Kossuth Rádió 

 

A hétvégén tartották a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola Felsőfokú Szakképzési 

Intézetének jubileumi, 10. tanévnyitóját. A rendezvénynek a hagyományokhoz hűen a 

beregszászi római katolikus templom adott otthont. Iváncsik Attila riportja. 

  

Romániában több mint hárommillió – 300 ezerrel több mint egy évvel korábban – óvodás és 

iskolás számára kezdődött meg ma a 36 hétig tartó 2024-2025-ös tanév. A székelyföldi Hargita 

megyében 51 ezer, köztük 300 előkészítő osztályos gyermek lépte át az iskolák kapuit. Csaknem 

ötszázzal többen, mint ahányan befejezték az előző tanévet. Csíkszeredai munkatársunk, Bíró 

István összeállításában elsőként Demeter Leventét, Hargita megye főtanfelügyelőjét halljuk. 

  

Marosvásárhelyen ma adták át a Református Kollégium új elemi iskoláját.  A 10 tantermes, 250 

kisdiákot befogadó új intézmény a magyar állam támogatásával épült fel.  Az egyházi 

tulajdonban lévő iskola fenntartását/működését a város önkormányzata biztosítja. Csodának 

nevezte az új református elemi iskola megvalósulását az iskolaavató ünnepi tanévnyitón az 

Erdélyi Református Egyházkerület püspöke, Kató Béla.  
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Az egyre inkább szórványosodó Temes megye magyar iskolahálózatában a diáklétszám nem túl 

nagy, de az utóbbi évtizedben, a magyar népesség fogyása ellenére, szinte változatlan. A megye 

16 településén működik magyar oktatás valamilyen szinten, bölcsődétől középiskoláig. 

Minderről Halász Ferenc főtanfelügyelő-helyettes beszélt. 

  

A 130 évvel ezelőtt elhunyt Ormós Zsigmondról, a város neves szülöttéről, néhai temesi 

főispánról és múzeumalapítóról nevezték el a pécskai román és magyar tannyelvű, 2-es számú 

általános iskolát, amely a köztudatban „a magyar” iskolaként szerepel. Ormós Zsigmond 

politikus, író, művészettörténész és műgyűjtő 1813. február 20-án született Pécskán. Személyes 

képtára és numizmatikai gyűjteménye a mai Temesvári Szépművészeti Múzeum 

gyűjteményének alapjait jelentette. A névadó ünnepséget hétfőn a tanévnyitóval egy időben 

tartották.  

  

Szlovákiában, ebben a tanévben már mintegy 400 iskola kezdett az évekkel ezelőtt elindított, 

ún. tantervi, vagy kurrikuláris reformnak megfelelően oktatni. Ezek között magyar iskolák is 

vannak, de nemcsak azért, mert a reformról lefolytatott társadalmi vitában bőven 

bekapcsolódtak a magyar szakemberek is, hanem azért is, mert két év múlva, 2026-ra már 

minden iskolában ennek megfelelően kell átszervezni az iskolát. A reformról Fodor Attilát, a 

Comenius Pedagógiai Intézet igazgatóját Haják Szabó Mária kérdezte. 

  

115 éve született és 80 éve halt meg Radnóti Miklós. A tragikus sorsú költő emlékét ápolva idén 

ismét útra kelt Tóth Péter Lóránt kunszentmiklósi tanár, Radnóti-díjas versmondó. 

Munkatársunk, Ternovácz István telefonon érte utol a versvándort, útjának vajdasági 

szakaszán. 


